
Zápis z 1. řádného zasedání Vědecké rady  
Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně 

ze dne 7. 11. 2001 
 
 
Přítomni:  prof. Ing. Petr Sáha, CSc. 

prof. Ing. Ferdinand Devínsky, DrSc., doc. Ing. Štěpánka Nováková, CSc.,  
Ing. Pavel Pravec, prof. Ing. Oldřich Pytela, DrSc., doc. Ing. Karel Rais,CSc., 
Ing. Jiří Rosenfeld, CSc., prof. PhDr. Lubomír Slavíček, CSc.,  
prof. PhDr. Jan Sedlák, CSc., doc. Ing. Karel Ulbrich, DrSc.,  
prof. Ing. Petr Vavřín, DrSc., prof. RNDr. Ing. Jan Vrbka, DrSc.,  
Ing. Radomír Zbožínek,  
prof. Ing. Vladimír Bobál, CSc., doc. RNDr. Jiří Dostál, CSc.,  
prof. Ing. Petr Dostál, CSc., doc. PhDr. Ing. Aleš Gregar, CSc., 
prof. Ing. Antonín Klásek, DrSc., prof. Ing. Lubomír Lapčík, DrSc.,  
Ing. Alena Macháčková, CSc., doc. akad. malíř Jan Meisner,  
prof. Ing. Zdeněk Molnár, CSc., doc. PhDr. Vnislav Nováček, CSc.,  
doc. PhDr. Dušan Pavlů, CSc., doc. Ing. Roman Prokop, CSc.,  
prof. PhDr. Vlastimil Švec, CSc., prof. Ing. František Trnka, CSc.,  
doc. Ing. Vladimír Vašek, CSc. 
     

 
Omluveni: prof. Milan Knížák, Dr.A., prof. Ing. Vladimír Kučera, DrSc.,  

prof. RNDr. Milan Mareš, DrSc. 
 
 
Hosté:  RNDr. Alexander Černý (kvestor UTB ve Zlíně),  

Ing. Andrea Kadlčíková (kancléřka UTB ve Zlíně) 
 
 
Prezenční listina je uložena na oddělení pro vědu a tvůrčí činnost. Jednání bylo zahájeno  
v 10.00 hod. a ukončeno ve 12.00 hod. 
 
Průběh jednání Vědecké rady dne 7. 11. 2001  
 
Rektor UTB prof. Ing. Petr Sáha, CSc., přivítal přítomné na prvním zasedání Vědecké rady    
Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně a provedl kontrolu prezence. Bylo konstatováno, že ze 31 
členů Vědecké rady je přítomno 28, takže Vědecká rada je usnášeníschopná. Seznámil 
účastníky s programem a požádal o jeho schválení. Členové Vědecké rady souhlasili 
s navrhovaným programem. 
 
1. Rektor UTB prof. Ing. Petr Sáha, CSc., představil členy Vědecké rady Univerzity 

Tomáše Bati ve Zlíně. 
 
2. Rektor UTB prof. Ing. Petr Sáha, CSc., seznámil Vědeckou radu se strategií rozvoje 

UTB, zejména v oblastech struktury UTB, personálního, pedagogického, tvůrčího  
a dislokačního rozvoje. 



3. Předsedkyně Akademického senátu  UTB Ing. Alena Macháčková, CSc., seznámila 
členy Vědecké rady UTB s návrhem Jednacího řádu Vědecké rady UTB ve Zlíně a 
informovala o stavu jeho projednávání v Akademickém senátu UTB. Vyzvala členy 
Vědecké rady o připomínkování jednacího řádu do 10 dnů. V případě neobdržení 
připomínek bude jednací řád Vědecké rady chápán jako  projednaný. 

 
4. Rektor UTB prof. Ing. Petr Sáha, CSc., seznámil přítomné s Dlouhodobým záměrem 

UTB ve Zlíně, který byl schválen Akademickým senátem UTB a v současné době je 
připraven k odeslání na MŠMT. Rovněž v tomto případě byla Vědecká rada vyzvána 
k připomínkování dokumentu. 

 
5. Kvestor UTB RNDr. Alexander Černý informoval o budování struktury informačních 

systémů na UTB ve Zlíně. 
 
6. Prorektor pro výzkum a tvůrčí činnost prof. Ing. Vladimír Bobál, CSc., podal informace 

o vědeckovýzkumných činnostech na UTB a o vědeckovýzkumných zaměřeních 
jednotlivých fakult. Dále informoval o počtu a struktuře řešených projektů v roce 2001 
spolu se získanými finančními prostředky. V závěru podal zprávu o aktivitách UTB 
v programech EU Socrates/Erasmus. 

 
7. Prorektor pro pedagogickou činnost doc. PhDr. Ing. Aleš Gregar, CSc., předložil  

přehled studijních programů a studijních oborů akreditovaných na jednotlivých fakultách 
UTB pro akademický rok 2001/2002 a informoval o počtech studentů v jednotlivých 
studijních programech. 

 
8. Různé: 
 

Rektor prof. Ing. Petr Sáha, CSc.  seznámil Vědeckou radu se složením  Správní rady 
UTB ve Zlíně a její činností od doby jejího ustavení. 

 
Prof. Ing. Petr Vavřín, DrSc.  se dotázal, zda se při zvyšování počtu studentů dostane 
UTB do limitu stanoveného MŠMT. 
 
Odpověď: 
Rektor prof. Ing. Petr Sáha, CSc. – cílový stav studentů je přibližně 5 tisíc. Je snahou 
co nejrychleji získat tento počet studentů, protože od tohoto počtu lze získat zdroje, které 
zajistí provozuschopnost servisních útvarů, zejména univerzitní knihovny. V případě, že 
limity MŠMT budou nedostatečné, bude navýšení počtu studentů řešeno formou 
rozvojových projektů.  
 
Děkan Fakulty technologické UTB ve Zlíně doc. RNDr. Jiří Dostál, CSc., informoval 
o organizačních změnách na Fakultě technologické, o ustavení Institutu informačních 
technologií, ustavení Ústavu výrobního inženýrství a o nové organizační struktuře studia.  

 
Prof. Ing. Oldřich Pytela, DrSc., vznesl dotaz, zda studenti jednooborového studia 
učitelství nebudou mít problém s uplatněním v praxi, zajímal se o způsob zajištění studia 
na Vyšší odborné škole ekonomické (VOŠE).  
 
 
 



 
Odpověď: 
Doc. PhDr. Ing. Aleš Gregar, CSc. - učitelské programy jsou zaměřeny na učitelství 
odborných předmětů; studenti bakalářského studia z Fakulty technologické (FT) a Fakulty 
managementu a ekonomiky (FaME) si v nich doplňují kvalifikaci v magisterském studiu 
v rámci prostupnosti pedagogických programů. 
 
Prof. PhDr. Vlastimil Švec, CSc. – jednalo by se o modelové studium – možnost 
vstupovat do učitelského studia v různých fázích. 
 
Ing. Pavel Pravec se dotázal, jak předpokládá UTB získávat finanční prostředky z jiných 
než rozpočtových zdrojů. 
 
Odpověď: 
Rektor prof. Ing. Petr Sáha, CSc., se vrátil k nezodpovězenému dotazu ohledně 
organizace studia na VOŠE – přijímací zkoušky dělají studenti na FaME, která kontroluje 
průběh studia, státní závěrečné zkoušky probíhají opět na FaME. Studenti studující  
na VOŠE jsou studenty UTB. 
 
doc. PhDr. Vnislav Nováček, CSc.,  doplnil, že studium trvá 3,5 roku a je prakticky 
orientované. 
 
Odpověď: 
Rektor prof. Ing. Petr Sáha, CSc., reagoval na otázku Ing. Pravce. Uvedl, že 
předpoklady pro získávání finančních prostředků na UTB se opírají zejména o:   

•  podporování vzniku speciálních pracovišť orientovaných na tvůrčí činnost, 
• získávání mladých výzkumných pracovníků, 
• zkvalitnění přípravy návrhů projektů, 
• profesionalizaci tvůrčích činností. 

Upozornil na problém vysoké pedagogické zatíženosti pracovníků UTB a nízké 
schopnosti průmyslu a jiných subjektů zadávat výzkumné zakázky. 

 
Kvestor RNDr. Alexander Černý doplnil informace o ziskové činnost na UTB. Je 
nevýznamná. Je potřeba nabídnout, co pracovníci UTB umí. 
 

 V následující diskusi na téma spolupráce školy a průmyslu zaznělo mimo jiné: 
 
Prof. Ing. Petr Vavřín, DrSc., komentoval, že v současné době se stále častěji ozývají 
hlasy o částečném samofinancování vysokých škol  
• technické univerzity by měly získávat finanční prostředky z průmyslu, 
• co se týká ziskové činnosti, vysoké školy mohou jen velmi těžce přistoupit na tvrdé 

obchodní podmínky zadavatelů ohledně specifikace a termínů dokončení zakázek, 
• průmyslové podniky neformulují zakázky akceptovatelně pro vysoké školy, 
• vědeckovýzkumná činnost vysokých škol často přináší výsledky až v delším časovém 

horizontu, 
• legislativní problémy – akademický pracovník nemá povinnost informovat o své 

vedlejší činnosti v podnikání v podobném oboru. 
 
  
 



 Prof. Ing. Lubomír Lapčík, DrSc. – spolupráce s průmyslem by měla být dvousměrná 
• vytvořit komisi pro spolupráci s průmyslem, 
• UTB je malá, je odkázána na spolupráci s průmyslem.  

 
 Ing. Pavel Pravec v reakci na předchozí diskusi konstatoval: 

• průmysl může spolupracovat jen s těmi subjekty, kde je zajištěna návratnost 
vynaložených finančních prostředků, 

• je potřeba zajistit obousměrný tok informací mezi vysokou školou a průmyslem, 
• bylo by vhodné uzavřít interní dohodu mezi zaměstnanci a univerzitou, aby se 

předcházelo střetu zájmů. 
 

Doc. Ing. Karel Rais, CSc. poznamenal, že zisková činnost má své meze. Vznesl dotaz, 
zda UTB zajišťuje studijní programy v anglickém jazyce.  
 
Odpověď: 
Rektor prof. Ing. Petr Sáha, CSc. - FT má kurzy v anglickém jazyce. Je snaha 
zorganizovat spolupráci s Čínou a Indií v oblasti obuvnické technologie. Do personální 
struktury je třeba začlenit zahraniční spolupracovníky.  

 
Prof. Ing. František Trnka, Csc., poděkoval firmě TAJMAC – ZPS Zlín za spolupráci 
při budování laboratoře pro FaME.                                     
 
Prof. Ing. Vladimír Bobál, CSc., se dotázal přítomných zástupců průmyslových podniků,   
zda firmy se zahraniční účastí potřebují spolupráci s vysokými školami.  
 
Odpověď:  
Ing. Pavel Pravec - je potřeba vědět, co mohou školy nabídnout. Na základě oboustranné 
informovanosti je potřeba připravit a specifikovat nabídky.  

 
 Prof. Ing. Vladimír Bobál, CSc., diskusi na toto téma uzavřel konstatováním, že je 

nutné, aby UTB kontaktovala firmy regionu za účelem spolupráce. 
 
9. Rektor prof. Ing. Petr Sáha, CSc., uzavřel jednání Vědecké rady a navrhl jako jednací 

den středu. Předpokládá se, že další Vědecká rada se bude konat na jaře příštího roku.  
 
 
 
Zapsala: Mgr. Hana Korecká 
 
Verifikoval: prof. Ing. Vladimír Bobál, CSc. 
 
 
 
 
prof. Ing. Petr Sáha, CSc., 
rektor Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně 
 
 
Ve Zlíně 7. listopadu 2001 


